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متن پرسش

باعرض سلام خدمت استاد بزرگوار،پیرو سئوالاتی در سایت از شما پیرامون بحث غرب شناسی و

مخصوصا تکنیک غرب و علمی که به این تکنیک ها منجر میشود سخنی مبسوط از سوی رهبرمعظم

انقلاب در جمع نخبگان هست که با توجه به لحن قاطع کلام همراه با انواع قیود تاکیدی اینگونه

مستفاد میشود که بیان ایشان شامل محکمات نظر ایشان در باب این موضوع است.از آنجا که در

طرح اینگونه سئوالات امکان برجسته نمایی استدلال ها به وسیله تغر فونت در سایت وجود ندارد

عنوانهایی از کلام ایشان را به عنوان چالش خود برای هر قسمت انتخاب کردم.1-حتی علوم دنیایی هم

از نظر اسلام به ارزش است((خب، حالا این مطلب را من عرض بکنم - شاید پاسخى هم باشد به

سؤالى که این برادر عزیزمان در پایان جلسه مطرح کردند - که علم براى یک جامعهى انسانى، یک

موهبت الهى است: هم علوم ارزشى و علوم معرفتى، و هم علومى که به انسان کمک میکند تا در این

طبیعت عظیم و در این خلقت شگفتآور خداى بزرگ، از گنجینههائى که خدا براى انسان در این

طبیعت قرار داده، بیشتر و بهتر استفاده کند. از اول پیدایش انسان، حرکت انسان به سمت پیدا کردن

رموز طبیعت و کشف کردن کوچه پسکوچههاى تو در توى این ساخت عظیم و بافت بزرگ به کار

گرفته شده و اسلام و همهى ادیان این را تأد میکنند. شما نمیتوانید در هیچ دینى - بخصوص دین

اسلام - یک تعبیر و جملهاى پیدا کنید که نشاندهندهى این باشد که این علوم دنیوى فایدهاى ندارد

یا مضر است یا نباید دنبالش رفت؛ بعکس، همهى این دانشهائى که تا امروز بشر به آنها دست پیدا

کرده - که وسیلهاى است براى اینکه انسان بتواند از این حقیقتى که وجود دارد و این طبیعتى که خدا

براى ما آفریده، بهتر استفاده کند - و همچنین دانشهائى که تا امروز بشر به آنها دست پیدا نکرده -

شاید دانشهاى بیشترى در آینده پیدا خواهد شد که حجم و کمیت آنها از همهى دانشهاى بشرى از

اول تا حالا بیشتر است و بشر در آینده به آنها دست پیدا خواهد کرد - همهى این دانشها از نظر اسلام

باارزش است.))-2-ازعلم نفسانی بهره گرفتن بد است نه خود علم((خودِ علم ارزش است. این ارزش را

کسانى میتوانند به ضد ارزش تبدیل کنند که از او علیه منافع بشریت استفاده کنند؛ اما خودِ دانش یک

ارزش است. به برکت دانش، معرفت خدا هم آسان میشود. کسانى که داراى علماند، بیشتر میتوانند

حقانیت پیام پیغمبران و حقانیت پیام راستین اسلام را بفهمند. علم را با شهوات، با غرضها و با

چیزهائى که در عالم مادى و گرایشهاى مادى وجود دارد، مخلوط نباید کرد. آنى که آنجا بد است، او

ضد ارزش حرکت کردنِ آنها و شهوانى و نفسانى بهرهگیرى کردن از علم است، نه خود علم. بنابراین

علم یک ارزش است؛ در این شک نکنید. هم علوم معرفتى، علوم ارزشى، علوم حقیقى یا اعتبارىاى



مثل فلسفه یا فقه یا امثال اینها خیلى با ارزش است و هم علومى که وسیلهى کشف دنیاى موجودِ در

اختیار بشر و کشف رازهاى آن و توانا شدن بر استفادهى بهتر از این گنجینهى عظیم است))-3-بدیهی

بودن ارزش علوم بدون شک وتردید وتفسیر حدیث معروف ((. اینى که پیغمبر میفرماید: «اطلبوا العلم

و لو بالصّین»، نمیخواهد بگوید بروید فلسفه یا فقه را از چین یاد بگیرید؛ بروید دانش را - هر دانشى؛

علم و آنچه که بر علم مترتب میشود یعنى فناورى و توانائیهاى فراوان سرپنجهى بشرى - یاد بگیرید؛

اینها چیزهاى لازمى است. خب، این یک مقدارى پرداختن به مسائل بدیهى بود؛ یعنى بنده تصور هم

نمیکردم که در بین شما جوانان نخبه کسى باشد که در این زمینه شک و تردیدى داشته باشد و تصور

کند که حالا اسلام چه میگوید))-4- قالبها (اعم از علم وتکنولوژی )، ایرادی ندارد اشکال از جهت هاست

(لبته با توجه به نگاه شما به این موضوع خود نفس اماره است که دنبال این علوم میرود تا سلطه

خود با ابزار های گوناکون بر طبیعت وبه طریق اولی با خیال خام خود و در خیال خود بر کل هستی

برای خواسته های خود به کار گیرد که در فرهنگ اکنون غرب مشهود است مثالی بسیار ظریف در

سخن ایشان وجود دارد که اسلام به نفسانی ترین وغیر توحیدی ترین سنت عرب جاهلیت با حفظ

قالب روح توحید دمید وآن را نماد توحید در اسلام قرار داد واین هنر اسلام است واسلام این توانایی

را برای بعد علم و تکنولوژی نیز داراست ،البته قبول دارم که نمی توان تمام آن قالب ها مانند معماری

جهان غرب و... اسلامی کرد ولی میتوان از آن علوم و فنون در یک روح فراگیر توحیدی-اسلامی

استفاده کرد)،((سند چشمانداز هم مطلقاً یک قطعهاى از نگاههاى غربى نیست. ما جهت را عوض

کردهایم. ببینید، یک نکتهاى که شما جوانها خوب است به آن توجه کنید، این است که خیلى از چیزها

هست که قالب آن ایرادى ندارد، اما جهتش اشکال دارد؛ ما در اسلام هم از این قبیل چیزها داشتیم.

همین حج و عمرهاى که شماها میروید و اینقدر دختر جوان ما و پسر جوان ما - با آن دلهاى پاکشان -

تحت تأثیر آن قرار میگیرند، این حج یک رسم جاهلى است و در جاهلیت بوده. همین طوافى که شما

میکنید، این طواف را در دوران جاهلیت میکردند. در موسم حج، که موسم حج هم همین ماههاى

حرام بود، از اطراف عربستان - حالا در بیرون عربستان کسى اعتقاد نداشت - راه مىافتادند و به مکه

مىآمدند، براى اینکه اطراف کعبه طواف کنند. قالب کار، همین قالب کارى است که شما انجام

میدهید؛ اما محتوا و جهت کار، صد و هشتاد درجه تفاوت دارد. امروز شما اطراف کعبه که حرکت

میکنید، توحید را دارید تجسم میکنید؛ حرکت عظیم عالم بر محور وجود خالق متعال؛ که اینجا یک

حرکت سمبلیک و یک حرکت نمادین به وجود آمد و کعبه شد مظهر توحید در اسلام، و حج شد

بهترین عامل براى توحید کلمه در یک مجمع عظیم جهان اسلام؛ این جهتِ امروز آن است. جهت

جاهلیت صد و هشتاد درجه تفاوت داشت و نقطهى مقابل این بود؛ بتهاى گوناگونى بیرون کعبه و

درون کعبه آویخته بودند؛ کسانى که مىآمدند و دور کعبه حرکت میکردند، در واقع دلباخته و دلبستهى

آن بت بودند و از خداى واحدِ احد چیزى نمیفهمیدند. خودِ این حرکت کردن هم نه فقط آنها را به هم

نزدیک نمیکرد، آنها را از هم دور میکرد؛ چون دلبستگىهایشان با هم فرق داشت؛ یکى به خاطر فلان



بت دور کعبه میگشت و دیگرى به خاطر فلان بت دیگر که همهى اینها توى کعبه جمع بودند. پیغمبر

حج و طواف و سعى را مطلقاً تغر نداد - این قالب حفظ شد - جهت آن را صد و هشتاد درجه عوض

کرد؛ حجى که مظهر شرک و بتپرستى و خرافهپرستى و عصبیت و جهالت محض بود، تبدیل شد به

مظهر توحید، مظهر صفا، مظهر اخلاص و دلباختگى در مقابل ذات اقدس الهى.)) -5-در این فراز

مثالهای عینی ومصداقی از علومی مانند نانو ، الکترونیک، آیرودینامیک که کاملا علومی مادی به عنوان

قالب های درست و علومی مورد تاد بیان میکنند وبا بیان اینکه کسانی از این علوم بسیار بد

استفاده میکنند یکی از جهات مهم فراگیری این که ترویج ارزشهای توحیدی است را بیان

میکنند((قالبها اشکالى ندارند. تکنولوژى هستهاى هیچ گناهى نکرده، گناه مال آن کسى است که جهت

او را جهت تخریب انسانها قرار میدهد. یا مثلاً فناوریهاى پیشرفتهى نانو، یا صنایع الکترونیک بسیار

پیشرفته و آیرودینامیک و امثال اینها گناهى ندارند؛ اینها خیلى خوبند و ابزارهائى هستند براى اینکه

انسان بتواند در دنیا از منابع و فرصتهائى که خدا در این طبیعت قرار داده، به بهترین وجهى استفاده

کند. گناه مال آن کسانى است که از این نعمت خدادادى و از این گنجینهى الهى، براى زورگوئى به

بشر، تسلط به دیگران و پامال کردن حقوق دیگران استفاده میکنند. شما که مبناى خوبى دارید، شما

که به خدا معتقدید، شما که به کرامت انسان معتقدید، شما که با ظلم و غصب و تعدى و تجاوز

مخالفید، شما که استکبار و جامعهها یا حکومتهاى برآمدهى از شهوات شخصى و جمعى را تقبیح

میکنید، شما این علوم را یاد بگیرید تا ارزشهاى خودتان را در دنیا ترویج کنید و معارف خودتان را در

دنیا حاکم کنید. این چیز بدى است؟! یک نفر سوار هواپیما میشود و براى عیاشى و هرزگى، به فلان

شهرِ فلان کشور میرود؛ یک نفر هم سوار همین هواپیما میشود، میرود براى زیارت خانهى خدا؛ این

هواپیما که گناهى ندارد؛ جهتها فرق میکند. شما دانش و فناورى را فرا بگیرید و از هوش ویژهاى که در

شما هست - که من حالا اشاره خواهم کرد و بعضى از دوستان هم گفتند - استفاده کنید، براى اینکه

در این جهت، قله را فتح کنید. آنوقت از این موقعیت و از این فرصت، براى نشر ارزشهاى حقیقى - به

جاى ارزشهاى دروغین، به جاى نفسانیات، به جاى هرزگى، به جاى سلطهى زر و زور بر سرنوشت بشر -

استفاده کنید))-از آنجا که برای درست فکر کردن نیاز به مقدمات صحیح وبدون تناقض با هم و...

است (اگرچه نمیخواهم بگویم این حرفها تمام حرفهای ایشان است)به نظر شما این بیان ایشان از

محکمات ایشان در باب علوم وتکنیک غربی نیست ؟ومن االله توفیق

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: رهبر عزیز در این سخنان که نوعاً با نسل جوان و دانشجویان سخن

میگویند سعی میکنند جوانان وارد میدان علم و فنآوری شوند تا اولاً: کشور از عقبماندگی علمی

نجات پیدا کند. همینطور که در این سالهای اخیر بحمداللله آثار نجات از عقبماندگی علمی پیدا

است. ثانیاً: اگر ما علم را در اختیار گرفتیم سعی میکنیم آن را بومیسازی کنیم و در مسیر بومیسازی

است که تکنولوژیِ مربوط به فرهنگ خودمان را ایجاد میکنیم . در آن صورت آن تکنولوژی از روح



غربی آزاد است. رهبری با چنین بصیرتی سعی میکنند علماموزی در کشور را مدیریت کنند و از این

جهت یکی از محکمات ایشان همین است که عرض کردم. موفق باشید


